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que no ens van donar permís per
anar a caminar no em vaig animar
una mica”, assegura. En el seu cas, és
la filla més gran d’una família de
deu germans que, excepte ella, vi-
uen a la zona de Lleida. “Ens comu-
nicàvem per WhatsApp però això
no era suficient perquè jo me’ls esti-
mo molt”, considera la Consol, qui
diu encara té moments en què està
enfonsada. “De tant estimar la me-
va família és com si estigués enfada-
da amb el món. I és una rucada,
perquè després ja m’anirà passant”,
manifesta la Consol.

Tot i que legalment ja té llibertat
per desplaçar-se pel territori espa-
nyol, encara no ha fixat una data de
retorn a terres lleidatanes. “Tots es-

tan esperant que baixi i jo en tinc
moltes ganes però encara m’espera-
ré una mica. Tinc una mica de res-
pecte, Lleida ha estat un dels punts
forts del virus”, assenyala la Consol.
A més, una circumstància que la fa
anar amb peus de plom és que ella
és considerada població de risc a
l’haver-se operat dos cops del cor.
“Durant aquest temps m’he cuidat
molt per no agafar el virus. Soc una
persona que tinc molt respecte
quan surto al carrer”, puntualitza.

En darrer lloc, l’Estefania Gracia,
de 27 anys, és nascuda a la Seu
d’Urgell i des de fa quasi un lustre
viu a Andorra. Malgrat ser a només
20 quilòmetres de la seva família,
no va ser fins a la setmana passada
que va creuar la frontera, això sí,
amb dues hores de cua. “Em va fer
il·lusió i tot, estava nerviosa quan
vaig passar per la duana”, explica. A
més, incideix en la frustració de “sa-
ber que els tens tan a prop i no po-
der anar a veure’ls”. 

El moment d’entrar per la porta
de casa recorda que va ser “molt
emocionant”. “És com dir, per fi”, re-
marca l’Estefania, qui declara que
aquesta ha estat la vegada que ha
estat més temps sense veure els
seus pares.  “Tot està igual però t’ho
mires amb més estima”, assenyala.
En el seu cas, una de les coses que
més ha trobat a faltar són els dinars
familiars del diumenge. Precisa-
ment, just fa una setmana va poder
bufar les espelmes de l’aniversari de
la seva mare, quelcom que encara
va fer més emotiu el retrobament.
D’aquesta experiència, n’extreu la
lliçó “d’aprofitar els moments” i “es-
tar una mica menys pendent del
mòbil” a l’hora de quedar amb un
ésser estimat. 

es videotrucades han
estat el flotador per a
escurçar la distància
emocional entre famí-

lies que, durant la pandèmia, han
vist accentuat l’allunyament físic de
viure en dos països diferents. Amb
tot, l’aixecament de les restriccions
a les fronteres obre la porta que, tres
mesos després, éssers estimats pu-
guin retrobar-se i gaudir del tan an-
helat contacte presencial.

“Mai havia estat tres mesos sense
veure-les. Ni quan estudiava a la
universitat”, sosté l’Alba Puigcercós,
una jove de 23 anys qui fa una set-
mana va poder tornar a veure les se-
ves àvies: una de 93 anys de la Seu
d’Urgell i l’altra de 97 anys d’Orga-
nyà. Precisament, amb aquesta últi-
ma, l’Alba lamenta el fet de no haver
pogut celebrar l’aniversari de la seva
padrina el 14 de maig passat. Acos-
tumada a fer almenys una visita set-
manal, afirma que aquests tres me-
sos “han estat molt durs”. “Ja no
pateixes per si agafen la malaltia, si-
nó directament per si no les tornes a
veure”, afegeix. No obstant, l’Alba va
poder veure la llum al final del túnel
el 13 de juny passat, l’endemà que
Espanya permetés l’entrada de resi-
dents al seu país. “Les dues es van
emocionar molt”, descriu. En el cas
de la padrina de la Seu d’Urgell, l’Al-
ba recorda com a anècdota l’acte re-
flex “quasi inconscient” de la seva
àvia, que va apartar-se en veure-la.
“Ella em va dir que no es podien fer
abraçades, però hi ha un moment
que l’amor ho pot tot. És inevitable
anar a veure un familiar que no
veus des de fa tant de temps i abra-

çar-lo. Arriba un punt que predomi-
nen els sentiments abans que el pe-
rill”, reflexiona l’Alba. Malgrat la por
d’estar en contacte amb un col·lec-
tiu de risc davant del virus, la jove
expressa que tenia la tranquil·litat
d’haver-se realitzat prèviament una
PCR en què havia donat negatiu.
“Com a experiència de vida aprens
a valorar més passar temps amb
elles perquè existeix el risc de per-
dre-les”, resumeix.

Per la seva banda, la Consol Gi-
ménez, de 71 anys d’edat i veïna
d’Encamp des de fa més de 50 anys,
ha viscut en solitud el confinament.
“Ho he passat malament perquè soc
una persona molt familiar i he estat
36 dies sense sortir de casa. Fins

L’aixecament de les restriccions de mobili-

tat ha permès, tres mesos després, donar
peu als anhelats retrobaments familiars de

persones que han viscut la pandèmia en paï-
sos diferents. L’emoció de tornar a sentir el
contacte presencial es valora més que mai.
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Alguns no
havien estat

tant de temps
sense veure’s

El president del partit polític Pro-
gressistes-SDP, Jaume Bartumeu,
va afirmar ahir que la formació
“està molt preocupada per la si-
tuació econòmica del país”. Ho va
manifestar fent al·lusió a la gestió
del Govern durant la pandèmia,
ja que consideren que “Andorra
necessita polítiques que revifin el
sector econòmic” i puguin con-
trarestar l’augment del 43% de les
persones que es troben en situa-
ció d’atur. “Necessitem una solu-
ció de país, entenem que la crisi
només ha fet que començar i es-
tem veient com l’executiu no té
cap mena d’intenció d’actuar per
revertir la conjuntura en la qual

es troba el Principat”, va dir.
Bartumeu també va posar de

manifest que durant l’assemblea
general que van celebrar ahir al
matí, on van assistir un total de
55 afiliats al partit, van poder
compartir amb les conselleres
progressistes a les corporacions
comunals d’Ordino i Andorra la
Vella com han treballat les admi-
nistracions durant la crisi sanità-
ria provocada per la pandèmia
del coronavirus. “Els comuns han
tingut una intervenció important
i discreta en tota la crisi, les com-
panyes ens han traslladat que a
través de les seves intervencions
el Govern ha canviat protocols
per adequar-los a les necessitats
de la ciutadania”, va destacar el
president progressista.

Tanmateix, Bartumeu va mani-
festar que el paper de la majoria
governamental en la reducció
dels salaris dels càrrecs públics
ha estat “penosa”. “No era neces-
sària cap llei per reduir els sous,
és una decisió pressupostària, a
més tenint en compte que només
és una mesura per als pròxims sis
mesos”, va apuntar. I va matisar
que quan va ser cap de Govern el
2009, “el primer que vaig fer va
ser pactar la reducció dels salaris
en un 12,5%, per donar exemple
com a administració, una acció
que queda molt lluny de la realit-
zada per a l’actual majoria”.

En referència a l’adhesió del
partit a la Internacional Progres-
sista, SDP iniciarà els tràmits la
setmana vinent.

Bartumeu titlla de “penosa” la rebaixa dels sous del Govern
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